
مس رفسنجان حریف فردای استقلال تقریبا 10 روز پیش بود که با شوک تغییر 

مدیریتی مواجه شد و محمد ربیعی نیز در واکنش به برکناری مجید زین الدینی و 

آمدن حسین پورمحمدی تصمیم گرفت از سمت خود استعفا دهد. اما مدیرعامل 

جدید مسی ها خیلی زود و برای اینکه تیمش از هم نپاشد با این استعفا مخالفت 

کرد تا ربیعی به کارش در مس ادامه دهد. مربی جوان مســـی ها چهارمین سال 

است که هدایت این تیم را برعهده دارد و از آنجا که در تمام این دوران با مدیریت 

قبلی کار کرده بود، به احترام او تصمیم به استعفا گرفته بود. در هر صورت مس 

در شـــرایطی فردا به مصاف استقلال می رود که به آرامش نسبی رسیده و هفته 

گذشـــته البته در بازی خانگی خود مقابل ملوان نتوانست از فرصت های گلزنی 

خود به خوبی اســـتفاده کرده و برنده بازی شـــود. با توجه به نوع بازی مسی ها 

همیشه تقابل های این تیم با استقلال جذاب بوده است. 

ربیعی چطور راضی به بازگشت شد؟
ربیعی ارتبـــاط خیلی خوبی با بازیکنان مس رفســـنجان و البته هواداران این 

تیم دارد و از آنجا که بر تیمش احاطه کامل دارد طبیعی اســـت که مدیرعامل 

جدید بخواهد با چنین مربی ای ادامه دهد. اما ربیعی ترس این را داشـــت که 

بـــا برکناری زین الدینی خللی در برنامه های بلندمدتی که برای تیمش طراحی 

کرده به وجود بیاید. از این رو قبل از بازگشـــت به تمرینات تیمش جلسه ای را با 

مدیرعامل جدید داشـــت. دراین نشست پورمحمدی به ربیعی اطمینان خاطر 

داد که حمایت کامل از او و برنامه هایش خواهد کرد و هر تغییراتی هم اگر قرار 

باشد در کادر مربوط به تیم فوتبال مس اتفاق بیفتد با نظر او خواهد بود. درواقع 

بعد از اطمینان خاطر و وعده هایی که مدیریت جدید مس به سرمربی این تیم 

داد، او تصمیـــم به ماندن گرفت. نکته قابل توجه اینکه ربیعی در اســـتعفایش 

اعلام کرده بود که حتی همه مطالبات خود را به باشگاه مس می بخشد که این 

مساله مورد توجه مدیریت جدید مسی ها هم قرار گرفت که باعث شد او با انگیزه 

بیشتری از سرمربی تیمش حمایت کند. ماندن این مربی با استقبال بازیکنان 

مس رفسنجان هم همراه شد. 

بازیکنان مس نگران مسائل مالی
در فصل جاری برخلاف فصول گذشته بازیکنان مس رفسنجان بابت دریافتی های 

خود نگران هســـتند. از این جهت که باشـــگاه مس تا اینجای فصل 32 درصد 

قراردادشان را دریافت کرده اند درحالی که طبق قرارداد باید 40 درصد دریافت 

می کردند. ضمن اینکه یـــک هفته دیگر نیز با اتمام نیم فصل طبق قرارداد این 

دریافتی ها باید به 50 درصد برســـد. شـــاگردان ربیعی بعـــد از آمدن مدیریت 

جدید نگرانی خود را بابت مســـائل مالی به اطلاع پورمحمدی رســـاندند و او به 

آنها اطمینان خاطر داده که بابت مسائل مالی دغدغه ای نداشته باشند و طبق 

قرارداد، دریافتی خواهند داشت. این درحالی است که اوضاع مالی باشگاه مس 

رفسنجان اصلا مساعد نیست. 

طلسم می شکند؟
مس رفسنجان از زمانی که به لیگ برتر صعود کرده نتوانسته استقلال را شکست 

دهد. این تیم در دو فصل گذشـــته چهار بازی مقابل آبی پوشان انجام داده که در 

سه بازی بازنده بوده و در یک بازی هم نتیجه تساوی رقم خورده است. البته یکی 

از دلایلی که مسی ها مقابل استقلال ناکام بوده اند بازی هجومی  است که این تیم 

مقابل آبی پوشان ارائه داده است. از این نظر که مسی ها برای گرفتن حداقل امتیاز 

با استقلال بازی نکرده و رو به بازی دفاعی و بسته نیاورده اند. شجاعت مسی ها در 

رویارویی با تیم های بزرگ پایتخت باعث شده که مصاف های آنها همیشه جذاب و 

اکثر مواقع نیز پرگل باشد. با توجه به همین مساله هم شاگردان ربیعی در بازی فردا 

برای شکست آبی پوشان و شکستن طلسم نبردن این تیم راهی میدان خواهند شد. 

مسی ها برای این بازی بازیکن مصدوم و محروم ندارند و دست ربیعی از هر لحاظ 

برای انتخاب سیستم مدنظرش باز است. ضمن اینکه مس فردا با دو مهاجم به مصاف 

استقلال خواهد آمد و به احتمال خیلی زیاد شیمبا و منشا زوج خط حمله این تیم 

باشند. منشا برای بازی مقابل تیم سابقش استقلال ماموریت سختی دارد که اگر 

در آن موفق باشد شاید حداقل اگر در مس ماندنی نشد توجه تیمی را جلب کند. 

ربیعی به دنبال تقویت خط حمله در نیم فصل
مســـی ها هرچقدر کـــه در خط دفاع خوب بوده و فقـــط 4 گل تا اینجای فصل 

دریافت کرده اند، در خط حمله ضعف داشته اند. آمار 7 گل زده این تیم در 13 

مسابقه به خوبی نشان دهنده این مساله است. البته که افت منشا در این زمینه 

نقش زیادی داشته است و به این خاطر ربیعی در نیم فصل به دنبال تقویت فاز 

تهاجمی تیمش است. اینکه حالا ربیعی مهاجم نوک و گلزن پیدا کند یا وینگر 

گلزن فرقی نمی کند. در این مورد باید وضعیت مالی باشگاه مس هم بهبود پیدا 

کند زیرا در غیر این صورت با شـــرایط امروز این تیم، ربیعی اگر بازیکنان فعلی 

خـــودش را هم بتواند حفظ کند کار بزرگی کرده اســـت. البته مدیرعامل جدید 

مسی ها قول تقویت تیمش را به ربیعی داده است. 

سیاست خاص ربیعی در قبال بازیکنانش
باشگاه مس در ابتدای این فصل اکثر قراردادهای بازیکنانش را به توصیه محمد 

ربیعی دو ســـاله کرد تـــا بازیکنی در پایان فصل به فکـــر جدایی نبوده یا اینکه 

خواسته های مالی خود را بی جهت افزایش ندهد. مشابه اتفاقی که در یکی دو 

فصل گذشته برای این تیم رخ داد. البته این بدان معنا نیست که ربیعی بخواهد 

بازیکنان تیمش را به زور حفظ کند یا اینکه نفرات ضعیف را تحت هر شرایطی نگه 

دارد. شـــیوه کار این مربی این است که رابطه خوبی با شاگردانش برقرار کرده و 

همه جوره از آنها حمایت می کند، به شـــرطی که بازیکنان هم با تمام وجودشان 

برای تیم بازی کنند. از این رو بازیکنی اگر عملکرد ضعیفی داشته باشد و آن طور 

که باید، تلاش نکند در لیســـت مازاد باشگاه قرار می گیرد. در عین حال اگر هم 

بازیکنی باشد که از شرایط خود در تیم راضی نباشد ربیعی مخالفتی با جدایی 

او نمی کند. در شـــرایط فعلی هم اوضاع مالی مسی ها باعث نگرانی تعدادی از 

بازیکنان این تیم شـــده و چه بسا اگر تا نیم فصل آنها دریافتی های خود را طبق 

قرارداد نگیرند شاید نیم فصل به پیشنهادهای خوب پاسخ مثبت دهند. 
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یت دشوار منشا برای گلزنی برابر تیم سابقش مامور

گفتوگو
هجدهمیـــن دوره مســـابقات کاراته 

قهرمانـــی آســـیا هفته گذشـــته در 

»تاشکند« ازبکســـتان به پایان رسید 

و تیم ملی کاراته مردان ایران با کســـب یک مدال طلا در 

کومیته تیمی و 2 مدال برنز علی مسکینی و صالح اباذری 

بـــه کار خود پایان داد. نتایجی که با توجه به قدرت کاراته 

ایران به هیچ عنوان انتظار آن وجود نداشت. این درحالی 

اســـت که تیم ملی کاراته مردان با هدایت شـــهرام هروی 

تا المپیک توکیو دســـتاوردهای بی نظیری در مسابقات 

قهرمانـــی جهـــان، قهرمانی آســـیا، بازی های آســـیایی 

و درنهایـــت المپیک توکیو داشـــت که ســـجاد گنج زاده 

تنها نماینده کشـــورمان به تنها مدال تاریخ این رشته در 

المپیک رســـید. کسب هت تریک قهرمانی در مسابقات 

کومیته تیمی در قهرمانی آسیا و جهان دستاوردهایی است 

که توقعات را از شاگردان شهرام هروی در کاراته ایران بالا 

برده است و طبیعتا نتایج دو سال اخیر در قهرمانی آسیا به 

هیچ عنوان نشان دهنده پتانسیل کشورمان در این رشته 

نیســـت. سیدشهرام هروی، سرمربی تیم ملی کشورمان 

در گفت وگو با »فرهیختگان« با طبیعی خواندن افت تیم 

کاراته کشـــورمان، اعتقاد دارد کـــه در این دوره به وضوح 

در حق تیم کشـــورمان ناداوری صورت گرفته است و این 

نتایج باعث نخواهد شـــد تا نگرانـــی بابت عملکرد کاراته 

در بازی های آســـیایی 2022 هانگژو وجود داشته باشد. 

گفت وگو با هروی را در ادامه بخوانید.

از عملکرد ملی پوشـــان کاراته ایـــران در هجدهمین دوره 

مسابقات کاراته قهرمانی آسیا راضی بودید؟

مسابقات قهرمانی آسیا به پایان رسید و ما توقع داشتیم نتایج خیلی 

بهتر از این کسب کنیم. در بخش کومیته تیمی توانستیم انتقام 

مســـابقات سال گذشته را از قزاقستان بگیریم و به مقام قهرمانی 

برســـیم. قزاقستان در دوره گذشته با اعمال نفوذ پس از سه دوره 

قهرمانی متوالی ایران این عنـــوان را از ما گرفت و در آخرین دوره 

مســـابقات قهرمانی جهان در سال 2021 که ما غیبت داشتیم 

نیز به مقام ســـوم رســـید. با همه این اوصاف، خدا را شکر بچه ها 

توانستند با انسجام و روحیه خوب همه رقبای خود را با نتیجه سه 

بر صفر شکست داده و قهرمان شوند. برای حضور در دیدار فینال 

نیز تیم های تاجیکستان، ازبکستان و عربستان را شکست دادیم. 

ازبکستان میزبان مسابقات بود و در مسابقات جهانی نیز به مقام 

پنجم رسید و با چند ستاره خود تیم خوبی داشت. 

توقع بیشتری از ملی پوشان در بخش انفرادی وجود داشت؟

نمی خواهم زیاد راجع به اتفاقات داوری پافشاری کنم چراکه بعد 

از شکســـت صحبت از مســـائل داوری نخ نما شده است. شرایط 

به گونه ای شـــده که برخی اوقات بعد از عدم کسب نتیجه، بهانه 

ناداوری مطرح می شـــود، اما متاسفانه این اتفاقات برای تیم ما 

افتاد. نمی خواهم بگویم اشتباهات داوری بلکه اعتقاد دارم به عمد 

در حق تیم ایران ناداوری شد. اشتباهات داوری در یک تورنمنت 

وجود دارد و در فوتبال با وجود VAR نیز اتفاق می افتد و در کاراته 

نیز این اتفاق خیلی آسان تر رخ می دهد. به هر صورت همیشه این 

اشتباهات وجود داشته و برخی اوقات نیز ما منافع آن را بردیم، اما 

این بار اصلا اشتباهی وجود نداشت و به عمد ناداوری صورت گرفت. 

دلیل ناداوری در حق تیم ایران را چه موضوعی می دانید؟

راجع به این موضوع هرکســـی یک نظری ندارد. با بررسی کاراته 

کشـــورهای دیگر، بی انصافی است از پیشرفت اردنی ها صحبت 

نکنیم و واقعا این کشـــور با جوانان خود متفاوت شـــده است. اما 

دیگر تیم ها و به وضوح کشورهایی مانند قزاقستان و از این دست 

اصلا پیشرفت آنچنانی از نظر فنی نداشتند و فقط در دیپلماسی 

پیشرفت کردند. کرسی های این کشورها در داوری و هیات رئیسه 

کاراته آسیا باعث این اتفاقات می شود. این کشورها وقتی از بعد 

فنی آنچنان پیشرفت نمی کنند و از طرفی در بعد نیروی انسانی 

نیز مانند ایران نیستند به سراغ رقم زدن اتفاقات بیرون از تاتامی 

می روند که در نتایج اثر گذار می شود. برای همه نظرات احترام قائل 

هستم، اما فیلم مسابقات و به وضوح مبارزه صالح اباذری در مقابل 

حریـــف ژاپنی و دیگر بچه ها وجود دارد و می توانند این مبارزات را 

آنالیز کنند. به هرحال مسابقات تمام شده است و نتیجه رقم خورده 

نیز در کارنامه من ثبت شـــده است. همان طور که در تاریخ کاراته 

ایران نتایج درخشـــان مسابقات قهرمانی جهان اتریش، اسپانیا، 

بازی های آسیایی هانگژو و مسابقات جهانی هنرهای رزمی ثبت 

شده است. حالا باید تمهیداتی درنظر بگیریم که وقتی وارد میدان 

مسابقات بزرگ جهانی و آسیایی می شویم، به گونه ای عمل کنیم 

که این اتفاقات برای ما نیفتد. 

کاراته ایران تا المپیک توکیو نتایج درخشانی با شما کسب 

کرد که در تاریخ این رشـــته ثبت شـــده اســـت. اما بعد از 

المپیک و غیبت در مسابقات جهانی امارات و رویدادهای 

دیگر، به نظر می رسد که در دو سال اخیر شاهد افت تیم 

ملی کاراته هستیم؟

در هرصـــورت بهترین تیم های دنیا نیـــز در مقاطعی دچار افت 

می شوند. در آسیایی دوره گذشته با وجود از دست دادن مسابقات 

جهانی امارات و شرایط روحی بدی که در هنگام اعزام داشتیم، باز 

هم می توانستیم حداقل دو مدال طلا کسب کنیم. با این حال از 

7 فرصت کسب مدال، 6 مدال گرفتیم که یک مدال آن طلا بود. 

در مدال آوری سال گذشته عملکرد خوب بود ولی متاسفانه رنگ 

مدال ها بیشـــتر از یک مورد به طلا تبدیل نشد. تیمی که مدتی 

در اوج است، ناخودآگاه دچار افت می شود و این طبیعی است. 

با توجه به اینکه ســـال آینده بازی های آسیایی را در پیش 

داریم، این افت نگران کننده نخواهد بود؟

مطمئن باشید پتانسیل کاراته ایران قوی است و نیروهای خوبی دارد 

و هیچ جای نگرانی نیست. ان شاءالله فقط وزارت ورزش وجوانان و 

کمیته ملی المپیک مانند دوران قبل از المپیک توکیو حمایت کنند. 

طبیعتا حضور در مسابقات در عملکرد بچه ها مستقیما تاثیرگذار 

خواهد بود. در حال حاضر رقبای ما از فرصت حضور در مسابقات 

اســـتفاده می کنند و مسلما بازیکنی که در تورنمنت های زیادی 

شـــرکت کند ضریب خطای کمتری در مسابقات رسمی خواهد 

داشت. توانایی های رقبا از ما کمتر است ولی آن قدر در مسابقات 

شرکت می کنند که خود را در شرایط مسابقه نگه می دارند. جامعه 

کاراته و مردم این رشته را دوست دارند و توقع دارند کاراته همیشه 

در اوج باشد و گل سرسبد رشته های ورزشی باشد. در این شرایط 

نیز ما در کومیته تیمی موفق شدیم فاصله فنی خود را در واقیعت 

به آسیا نشان بدهیم. 

در ســـالیانی که بهتریـــن نتایج کاراته را کســـب کردیم 

هیچ زمانی تقدیر ویژه ای از شما صورت نگرفت و نتایج تیم 

ملی آنچنان دیده نشد. اما در این دو سال اخیر که نتایج 

مانند گذشته نبوده است شاهد انتقادات بسیار شدیدی 

که حتی به فحاشی مجازی کشیده می شود، هستیم. این 

اتفاقات به انتخابات پیش روی فدراسیون ارتباط دارد؟

زمانی که انتخابات فدراسیون نبوده نیز همیشه این شرایط بوده 

اســـت. چیزهای زیادی از استاد خودم محمد بنا در مربیگری یاد 

گرفتم. نتایج و دســـتاوردهای محمد بنا در تاریخ کشتی فرنگی 

بی نظیر اســـت و همه باید ایستاده برای ایشان دست بزنیم، اما با 

این شرایط برای استاد بنا چه کردند که من توقع داشته باشم برای 

من انجام بدهند. شغل سرمربیگری در کشور ما همین است و تا 

بوده همین بوده است. فقط مختص به من نیست و دوستان دیگر 

نیز این شرایط را تجربه کردند. ما وارد کارزاری شدیم و باید همه این 

شرایط را قبول کنیم. خوشحال هستم که در دوران حضور در تیم 

ملی چند اثر از خود به جا گذاشتم و مطمئنا در کارنامه ام چند نقطه 

منفی نیز هست که اصلا نمی تواند وجود نداشته باشد. خوشحالم 

از اینکه بی ریا برای تیم ملی کاراته کار کردم و همیشه اولویت اول و 

آخرم تیم ملی، بازیکنان، هموطنان و دوستداران کاراته بوده است. 

این انتقادات را فنی می دانید؟

من هر انتقادی باشد را دوست دارم و اعتقاد دارم انتقاد چه فنی و 

چه غیرفنی به ما کمک خواهد کرد. 

شهرام هروی در گفت وگو با »فرهیختگان«: هیچ نگرانی برای بازی های آسیایی نداریم

به عمد در حق ما ناداوری کردند

حمیدرضا اسکندری
خبرنگارگروهورزش

آخرینفرصتبرایمنشا

گادوین منشا که فصل گذشته توانست با پیراهن مس رفسنجان با زدن 15 گل آقای     گل لیگ شود تا اینجای 

فصل نه    تنها گلی به ثمر نرسانده بلکه دو پنالتی را هم از دست داده است. این بازیکن در ابتدای فصل با پخش 

کلیپش در یک میهمانی حسابی جنجال     ساز شد و تا آستانه اخراج از تیم مس هم پیش رفت اما حمایت    های 

محمد ربیعی او را در مس ماندنی کرد. اما این حمایت     ها تا الان جواب نداده و خود منشا نیز علی      رغم تلاشی 

که کرده نتوانسته به روزهای خوبش در مس برگردد. عملکرد ضعیف منشا در 13 هفته سپری شده از لیگ 

باعث شده او جایگاهش را در ترکیب ثابت این تیم از دست بدهد و چند بازی در میان در ترکیب اصلی قرار 

بگیرد. او حتی جایگاه اجتماعی خود در بین همبازیان و هواداران تیمش را هم به خاطر همان مسائل حاشیه ای 

اشاره    شده از دست داده و طبیعی است که نتواند از نظر روحی و روانی خودش را بهبود ببخشد. با توجه به 

همین مساله ربیعی مخالفتی با جدایی منشا در نیم فصل ندارد و هر پیشنهادی به باشگاه مس درمورد منشا 

برسد، این باشگاه استقبال خواهد کرد. البته تا الان تیمی خواهان جذب این بازیکن نشده است. منشا کمترین 

شانس را برای ماندن در جمع شاگردان ربیعی دارد مگر اینکه او در دو بازی اخیر بتواند با درخشش در ترکیب 

مســـی ها اوضاع خود را تغییر دهد. مورد دیگری که درمورد منشـــا باید گفت این است که او هنوز از حواشی 

دور نشده و همچنان در این زمینه پشتکار قوی دارد. مساله ای  که قطعا در افت فنی او تاثیرگذار بوده است. 

دلیلافتهافبکپرسپولیسمشخصشد

سعید صادقی یکی از گرانترین خرید های این فصل پرسپولیس بود که به خاطر آمار پاس گل خیلی خوبش در 

گل گهر در تابستان خواهان زیادی پیدا کرده بود. سپاهان، استقلال و پرسپولیس رقابت جانانه ای در جذب 

این بازیکن داشتند و مدیر برنامه های او هم تبحر خاصی در بازار گرمی و بالا بردن قیمت این بازیکن داشت 

تا حدی که برخی روزها، صبح ها در باشـــگاه اســـتقلال حضور پیدا می کرد و عصرها نیز به ساختمان باشگاه 

پرســـپولیس ســـر می زد! در هر صورت پرسپولیس به هر شکلی که بود صادقی را به خدمت گرفت و این اتفاق 

به قدری بازتاب داشـــت که انگار شـــاه   مهره لیگ جذب شده است. اما در حال حاضر که 13 هفته از لیگ برتر 

می گذرد سعید صادقی غیر از دو گلی که در دیدار تیمش با هوادار به ثمر رساند نتوانسته کار خاصی انجام 

دهد. این در شـــرایطی اســـت که او فصل گذشـــته 14 پاس گل در تیم گل گهر داده بود. در این مورد یکی از 

مربیان گل گهر نکته مهمی را در خصوص عملکرد صادقی در گل  گهر به خبرنگار »فرهیختگان« گفت و اینکه 

امیر قلعه نویی در این تیم وظایف دفاعی خیلی کمی را به او می سپرد و از این رو صادقی در کارهای تهاجمی 

با توان بیشـــتری بازی می کرد، اما در پرســـپولیس او باید در کارهای دفاعی به نعمتی کمک کند و به همین 

خاطر در مواقع حمله بدنش تحلیل رفته و نمی تواند آن طور که باید تصمیم بگیرد. نکته ای که شاید باید مربیان 

پرسپولیس به آن توجه داشته باشند .

شرطپرسپولیسبرایتمدیدباآلکثیر

باشگاه پرسپولیس روز گذشته مذاکرات خود را با عیسی آل کثیر ادامه داد و برخلاف انتظار توافق نهایی 

بین طرفین حاصل نشد. برخلاف آنچه در برخی رسانه ها عنوان شده باشگاه پرسپولیس پیشنهاد قرارداد 

یک ســـال و نیمه نداده، بلکه خواســـتار قرارداد 6 ماهه به اضافه قرارداد یک ســـاله مشروط شده است. 

در حالی که عیسی اصرار به قرارداد یک سال و نیمه دارد.در حقیقت موضع باشگاه پرسپولیس در راستای 

سیاســـت ســـرمربی این تیم است. با توجه به اینکه عیسی یک سال از میادین دور بوده طبیعی است که 

زمان زیادی برای بازگشـــت به روزهای اوجش داشته باشد و این اتفاق هم نمی توان گفت قطعی است. 

از این رو یحیی خواســـته ابتدا قرارداد کوتاه مدت با آل کثیر امضا شـــود و در صورتی که او تا پایان فصل 

توانســـت نظر کادرفنی را جلب کند قرارداد جدیدی با او امضا خواهد شـــد. باشگاه پرسپولیس حتی به 

امضای قرارداد یک سال و نیمه که فصل آینده اش مشروط باشد راضی  شده اما عیسی و مدیربرنامه هایش 

هنوز حاضر به قبول آن نشـــده اند. در این مورد باشـــگاه پرسپولیس به عیسی اعلام کرده که به پیشنهاد 

مطرح شـــده فکر کند و تصمیم خودش را در روزهای آتی اعلام کند. مســـاله دیگر اینکه طرفین بر ســـر 

مســـائل مالی هم هنوز به توافق نهایی نرســـیده اند و باشگاه پرسپولیس در این مورد هم مبلغ مورد نظر 

خود را پیشنهاد داده و منتظر پاسخ این بازیکن خواهد ماند.

مهدی منصرف
خبرنگار


